

Вестник Московского университета

НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ

Основан в ноябре 1946 г.

Серия 7 **ФИЛОСОФИЯ**

№ 4 • 2018 • ИЮЛЬ — АВГУСТ

Издательство Московского университета

Выходит один раз в два месяца

СОДЕРЖАНИЕ

К юбилею кафедры философии политики и права

Специфика политико-правового знания

- Мошелков Е.Н. Философия и государствоведение (политическая наука) в Императорском Московском университете (1860-е—1917 гг.): пример синтеза гуманитарных наук. 4
- Шамшурин В.И. О соотношении философского и политико-правового знания 15
- Расторгуев В.Н. Аналитика и экспертиза в современной политике и новые тенденции в области стратегического планирования. . 25

История философии политики и права

- Сытин А.Г. Концептуальный сдвиг в понимании оснований политики в европейской мысли XIV в.: учение Марсилия Падуанского . . 35
- Никандров А.В. Учение Руссо о суверенитете народа и советская доктрина общенародного государства. 44
- Ильин А.А. Демократия как политический режим или селекция элит: идея народоправства в учениях П.И. Новгородцева и И.А. Ильина 52

Парадигмы современной политической философии

- Бойцова О.Ю. К вопросу о «негативной солидарности» как концепте политической философии. 60
- Аласания К.Ю. Философская концепция биовласти: истоки и перспективы 70
- Киречко Е.М. Философские основания левой идеи в современной Латинской Америке 78

История философии

Ш е р е м е т е в а А.С. Кино как предмет философии в ранних ра-
ботах Ж.-П. Сартра 83

Философия и методология науки

П е ч е н к и н А.А. Два понятия вероятности в науке XX века 98

Философия культуры

К р о т о в А.А. Философская система П. Ларомигьера: из истории
интеллектуальной культуры эпохи наполеоновских войн 113

C O N T E N T S

To the Anniversary of the Department of Philosophy of Politics and Law

Specificity of Political and Legal Knowledge

Moschelkov E.N. Philosophy and political science (political science) at the Imperial Moscow University (1860–1917): an example of the synthesis of the Humanities 4

Shamshurin V.I. The problem of understanding in politics 15

Rastorguev V.N. Analytics and expertise in modern politics and new trends in the field of strategic planning. 25

History of Philosophy of Politics and Law

Sytin A.G. Conceptual shift in the understanding of the bases of politics in European thought of the XIV century: the doctrine of Marsilius of Padua 35

Nikandrov A.V. Rousseau’s doctrine of sovereignty of the people and the Soviet concept of the state of all the people 44

Ilyin A.A. Democracy as a political regime or the selection of elites: the idea of the people’s rights in the teaching of P.I. Novgorodtsev and I.A. Ilyin 52

Paradigms of Modern Political Philosophy

Boytsova O.Yu. On the “negative solidarity” as a concept of political philosophy. 60

Alasania K.Y. Philosophical concept of biopower: sources and perspectives 70

Kirechko E.M. Philosophical base of leftist idea in modern Latin America 78

History of Philosophy

Sheremeteva A.S. Cinema as subject of philosophy in early works of J.-P. Sartre 83

Philosophy and Methodology of Science

Pechenkin A.A. Two concepts of probability in the XXth century science. 98

Philosophy of Culture

Krotov A.A. P. Laromiguière’s philosophical system: from the history of intellectual culture of Napoleonic wars epoch 113